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شهر هفته نامه سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصاد   ي و ورزشي      سال بیستم    پنجشنبه 19 آبان 1401     شماره 2942

یک کارشناس مسایل بین الملل بابیان اینکه پیروزی 

جمهوری خواهان در انتخابات کنگره احیای برجام را دشوارتر 

می کند، گفت: در صورت پیروزی حزب جمهوری خواه 

ممکن است آن ها مانع از اقدامات دولت بایدن برای 

احیای برجام شوند و یا وی را تحت فشار قرار دهند تا تنها 

در صورت دستیابی به امتیازات بیشتر به توافق برگردد.

رضا ذبیحی افزود: در هفته های اخیر شانس جمهوری خواهان 

برای پیروزی در انتخابات بیشتر شده است و به نظر 

می رسد دلایلی نظیر افزایش قیمت سوخت، انتقادها 

در تامین واکسن آبله میمون و نیز انتقاد به دلیل انجام 

هزینه های هنگفت برای جنگ اوکراین، در کاهش این 

محبوبیت موثر بوده است.

این کارشناس مسایل بین الملل اظهار کرد: در حال 

حاضر، مجلس نمایندگان با یک اکثریت ضعیف در 

اختیار دموکرات ها است و تعداد سناتورهای هر دو حزب 

۵۰ نفر است، ولی نتایج نظرسنجی های اخیر حاکی 

است که احتمال در دست گرفتن هر دو مجلس توسط 

جمهوری خواهان افزایش یافته است.

ذبیحی ادامه داد: انتظار می رود که در صورت پیروزی 

جمهوری خواهان در انتخابات کنگره، احیای برجام با 

دشواری ها و پیچیدگی های بیشتری روبرو شود، به خصوص 

در شرایطی که هر دو مجلس توسط جمهوری خواهان 

اداره شود و در این صورت، آن ها حتی می توانند رییس 

جمهور را از انعقاد توافق جدید منع کنند.

این استاد دانشگاه تصریح کرد: پس از پیروزی بایدن و 

با توجه به اینکه در عمل، در هر دو مجلس، دموکرات ها 

اکثریت داشتند، احتمال احیای برجام جدی تر بود، اما 

با پیروزی جمهوری خواهان احتمالا آن ها تلاش خواهند 

کردند بایدن را از انجام توافق منصرف و یا منع کنند و 

در غیر این صورت، وی را برای انجامی توافق با دریافت 

امتیازهای بیشتر تحت فشار قرار دهند.

ذبیحی افزود: ازجمله دیگر آثار پیروزی جمهوری خواهان 

در حوزه بین المللی، اثراتی است که بر جنگ اوکراین 

خواهد داشت و به ویژه احتمال دارد میزان کمک های 

آمریکا به اوکراین برای این جنگ کاهش یابد.

 این کارشناس مسائل بین الملل ادامه داد: همچنین 

در صورت پیروزی جمهوری خواهان، ترامپ برای پیروزی 

در انتخابات ۲۰۲۴ مصمم تر خواهد شد.

وی تصریح کرد: در حال حاضر ترامپ در کارزارهای 

انتخاباتی جمهوری خواهان بسیار فعال است و به نظر 

می رسد وی برای حضور در انتخابات ۲۰۲۴ تصمیم 

خود را گرفته است. بااین وجود وی برای قطعی کردن 

انتخابات کنگره است. نتیجه  تصمیم خود منتظر 

ذبیحی ادامه داد: البته برخی از جمهوری خواهان 

تمایل و تلاش دارند که از ترامپ عبور کنند و نامزد 

دیگری را به عنوان نامزد حزب خود معرفی نمایند، 

اما محبوبیت ترامپ در میان جمهوری خواهان در 

 حال حاضر قابل توجه است و این انتظار وجود دارد که 

 در صورت نامزدی وی، او نامزد نهایی جمهوری خواهان

 در سال ۲۰۲۴ باشد.

بررسی انتخابات کنگره آمریکا 

پیروزی جمهوری خواهان؛ شکست احیای »برجام«
دلار به کجا می رود؟

سعیدکوشافر

طــی روزهــای گذشــته بــازار ارز گرفتــار تلاطم هــای 

شــدیدی شــد و قیمــت دلار کــه طــی ماه هــای اخیــر 

حداکثر تا 3۲ هزار تومان افزایش پیداکرده بود،تمام 

ســدهای قیمــت را شکســت و از 3۵ هــزار تومــان هم 

عبــور کــرد.

ایــن در حالــی اســت کــه دولــت در یــک دســت ودل 

بازی کم ســابقه بــه افزایــش حقــوق کارمنــدان دولت 

و بازنشســتگان کشــوری رضایت داد.

ــی  ــه ماه هــای پایان ــا نزدیــک شــدن ب از دیگــر ســو ب

ســال هیــچ ســخنی از کــر بودجــه احتمالــی دولت 

نمایشــان نیســت.

ــد کــه  ــن باورن ــان برخــی تحلیلگــران برای ــن می در ای

دولت بزرگتریــن عرضه کننده دلار در کشــور اســت و 

از افزایــش قیمــت ارز بیشــترین منافع نصیــب دولت 

می شــود.

بر همیــن روال این عــده معتقدنــد که ایــن دولت هم 

ماننــد دولت هــای قبلی بــرای جــران کــر بودجه و 

تامین نقدینگی افزایش حقوق ها بر موج ایجادشــده 

ــد  ــا بتوانن ــود ت ــوار می ش ــت دلار س ــش قیم از افزای

،ریــال لازم را فراهــم کند.

این در حالی اســت که اگرچه دولت از افزایش قیمت 

دلار ســود می برد و به بهانه تنظیم بــازار مقدار زیادی 

دلار در بــازار عرضــه می کنــد، امــا افزایــش قیمــت را 

ــط داد. به اخبار خارج از کشــور رب

دلیــل اصلی بــه انتظــارات تورمی ناشــی از بن بســت 

در توافــق ویــن و پایان برجــام مرتبط می شــود. اینکه 

مذاکره کنندگان برای آنچه مدعی شدند حفظ منافع 

کشور اســت،آن قدر پروســه را طولانی کردند و شروط 

غیرقابل پذیرش گذاشــتند که کار به بن بست رسید.

از دیگــر ســو توقــع داشــتند بــا فرارســیدن زمســتان 

ــرای  ــکا را ب ــو درآمــده و آمری ــا به زان ــود گاز،اروپ و کمب

ــد. ــرار ده ــار ق ــران تحت فش ــرش شروط ای پذی

در حالیکه اکنون در آستانه انتخابات کنگره و احتمال 

پیــروزی جمهــوری خواهــان در آمریکا ،امیدهــا برای 

زنده کردن برجــام هرروز کمرنگ تر می شــود و همین 

ــود. یکی از عوامل افزایش قیمت دلار ارزیابی می ش

در همیــن راســتا دو پیش بینی بــرای آینــده بــازار ارز 

پیــش رو قــرار دارد.

یک پیش بینــی احتــمال افزایــش قیمــت دلار تا ۴۰ 

هــزار تومــان را مد نظــر قــرار دارد.

ــادرات  ــود ص ــور و بهب ــورم کش ــر ت ــی ب ــن پیش بین ای

قرارگرفته اســت.در مقابل برخی نیز احتمال کاهش 

ــان را پیش بینی می کنند. قیمت دلار تا 3۲ هزار توم

بــر این اســاس دولت پــس از فــروش ارز مورد 

نظــر خــود و تامیــن ارقــام کــر بودجــه و نقدینگــی 

موردنظــر بــرای هزینه هــای جاری،بــرای جلوگیــری 

ــای  ــت کالاه ــه قیم ــت دلار ب ــش قیم ــر افزای از تاثی

ــه کاهــش قیمــت خواهــد  ــدام ب ــورم ،اق اساســی و ت

ــه نظر می رســد که گزینــه افزایش  کرد.درعین حال ب

ــد. ــر می رس ــه نظ ــر ب ــت دلار محتمل ت قیم

شهردار مشهد در واکنش به درخواست شورا برای 

انجام مجدد مطالعات کمربند جنوبی گفت: ما تابع 

نظر شورا هستیم.

عبدالله ارجائی، درباره اینکه شورای شهر برای انجام 

مجدد مطالعات کمربند جنوبی مشهد، به استاندار 

نامه نوشته است، آیا مدیریت شهری تصمیم بر احیای 

کمربند جنوبی دارد؟ اظهار کرد: شورا نامه ای نوشته 

و درخواست مطالعات تکمیلی کرده است، ما تابع 

نظر شورا هستیم. 

وی در پاسخ به اینکه نظر شما در این زمینه چیست، 

گفت: نظر من محلی از اعراب ندارد، من مجری 

مصوبات شورا هستم. 

ارجائی در پاسخ به سوالی درباره  پروژه های متوقف شده 

بیان کرد: یک سیاست منطقی در سازمان هایی که 

پروژه های عمرانی دارند، وجود دارد که آن هم اتمام 

پروژه های نیمه تمام است. وقتی کارگاه فعال نیمه تمام 

داریم شروع پروژه جدید بدون داشتن اعتبار مکفی 

ضرر واردکردن به بیت المال است. 

وی ادامه داد: وقتی یک تعداد واحد پول ثابت داریم 

و می توانیم ۱۰پروژه با آن شروع کنیم و می رویم ۱۰۰ 

پروژه شروع می کنیم به این مشکل برمی خوریم که 

بودجه سنوات آتی شهرداری را پیش خور می کنیم؛ 

اتفاقی که برای سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ شهرداری 

افتاده، چنین چیزی است. روش معقول برخورد با 

این اتفاق اتمام پروژه های نیمه تمام است که ما هم 

آن را سرلوحه کار خود قراردادیم. اهتمام ما تکمیل 

پروژه های نیمه تمام است که بتوانیم هر چه سریع تر 

اولا رضایتمندی را در مردم ایجاد کنیم و دوما نرخ های 

تعدیل بالای ۷۰ درصد را پرداخت نکنیم. 

شهردار مشهد عنوان کرد: امیدواریم همان طور که 

در سال گذشته توانستیم تعداد زیادی از پروژه های 

نیمه تمام را به اتمام برسانیم، در سال ۱۴۰۱ هم 

تتمه آن را تمام کنیم و شاهد شروع شدن پروژه های 

دوره ششم مدیریت شهری باشیم. یکی دو مورد این 

پروژه ها را هم آغاز کرده ایم. 

ارجائی افزود: تا پروژه های نیمه تمام تمام نشود 

شروع پروژه جدید به جز ایجاد ضرو و زیان برای مردم 

چیزی ندارد. اگر بخواهیم دنبال کارنمایشی باشیم 

باید کلنگ های پیاپی بزنیم، ولی کلنگ زدن بدون 

اعتبار چیزی جز خرج کردن از جیب مردم نیست. 

توضیح رییس شورای شهر 
رییس شورای شهر مشهد در مورد درخواست شورا از 

استاندار برای انجام مجدد مطالعات کمربند جنوبی 

گفت: شهر مثل موجود زنده دائم در حال تغییر 

است؛ همه چیز ممکن است تغییر کند، نظر  دوستان 

شورا این بود که یک بار دیگر موضوع بررسی شود.

حسن موحدیان در حاشیه پنجاه وهشتمین جلسه 

علنی ششمین دوره شورای شهر مشهد، در پاسخ 

به اینکه در مورد دلایل نامه ای که به استاندار برای 

انجام مجدد مطالعات کمربند جنوبی نوشته اید، 

توضیح دهید؟ اظهار کرد: دلایلی ندارد. شهر مثل 

موجود زنده دائم در حال تغییر است؛ نظر  دوستان 

شورا این بود که یک بار دیگر موضوع بررسی شود.

وی در پاسخ به اینکه این موضوع بارها بررسی شده 

و متخصصان محیط زیست با اجرای پروژه مخالفت 

کرده اند، چه دلایلی وجود دارد که باید دوباره موضوع 

بررسی شود؟ بیان کرد: چه عیبی دارد؟ نظرات 

تغییر می کند. آنچه تغییر نمی کند قرآن کریم است. 

قانون اساسی که قانون اساسی است، گاهی باید 

تغییر کند. همه چیز ممکن است، تغییر کند. ما 

 هم نگفتیم که نظر ما. گفتیم موضوع کارشناسی 

مجدد شود.

واکنش شهردار و رییس شورای شهر مشهد 

مطالعه مجدد کمربند جنوبی

  یادداشت

ضرورت زبان مشترک مردم و مسوولان
"نه من می فهمم آن ها چه می گویند و نه آن ها می فهمند من چه می گویم"  

این جملات را عزت الله ضرغامی گفته است، رییس پیشین سازمان 

صداوسیما و وزیر کنونی دولت رییسی: " در مورد خیلی هایی که در 

این اغتشاشات دستگیر شدند با بازجوی اصلی آن ها صحبت کردم 

 آن فرد گفت من یک عمر از آدم های درشت سیاسی بازجویی کردم 

و این چند روز چند صد نفر از افراد را بازجویی کردم و این سخت ترین 

بازجویی من بود زیرا نه من می فهمم آن ها چه می گویند و نه آن ها 

می فهمند من چه می گویم."

واقعیت این است که هر چه از ابتدای انقلاب و پیدایش جمهوری 

اسلامی فاصله گرفته ایم، بین مردم و برخی مسوولان چنان فاصله ای 

افتاده است که امروز حتی زبان یکدیگر را هم متوجه نمی شوند و 

اگر مطلق انگاری نکنیم باید تصریح کنیم که این گزاره درباره بخش 

بزرگی از مردم صادق است و به ویژه درباره جوان ترها.

به  برخی مسوولان کشور نگاه کنید وبه عموم مردم عادی؛ مثلا 

مجلس شورای اسلامی را در نظر بگیرید که باید بازتابی از کل جامعه 

ایران باشد: حتی برخی  چهره ها و طرز حرف زدن و لباس پوشیدن و 

دنیای فکری شان نیز با اکثریت مردم ایران یکی نیست.سخنرانی ها 

و مصاحبه های برخی مسوولان چه؟! برنامه های رسمی صداوسیما 

چطور؟ مقالات و تحلیل های رسانه های  حکومتی چه؟گو این که 

مردم ایران در سیاره ای و اینان در سیاره ای دیگر زندگی می کنند 

و به اذعان دوست بازجوی آقای ضرغامی، حتی زبان هم را هم 

نمی فهمند.دور شدن از برخی مسوولان از عموم مردم و بسنده کردن 

به "اطرافیانی" که یا از سر اخلاص و ارادت یا به خاطر دغل کاری و 

منفعت طلبی دور آن ها جمع شده اند و دریافت اطلاعات از کانال های 

خاصی مانند بولتن های جهت دار و ... باعث شده است برخی از 

مسوولان رفته رفته در این توهم فروروند که مردم همان هایی هستند 

که دوروبرشان جمع اند و اطلاعات دقیق و واقعی نیز همین هایی اند 

که در بولتن ها نوشته شده اند!

چاره چیست؟ نمی شود که فضای عدم تفاهم برای همیشه ادامه 

پیدا کند. البته این که مسوولان حصار اطرافیان  را بشکافند و با مردم 

ارتباط رودررو داشته باشند و نیز، کانال های کسب اطلاعات خود را 

 متنوع کنند، اقدامات مهمی هستند ولی سریع ترین و قابل اتکاترین 

و اعتمادآفرین ترین روش برای شکل گیری مفاهمه بین مردم و مسوولان 

 -که خود، مقدمه احیای سرمایه اعتماد اجتماعی است- تجدیدنظر 

در قوانین و شرایط برگزاری انتخابات است.اگر فضای انتخابات کشور 

به گونه ای باشد که همه گرایش های سیاسی و فکری بتوانند در شرایط 

برابر باهم رقابت کنند و برگزیدگانی از جنس همه مردم که حرف 

 آن ها را می فهمند، در دولت و مجلس عهده دار امور شوند، دیگر کار 

به ناآرامی و دستگیری و بازجو نمی کشد چراکه هم مردم می فهمند که 

مسوولان منتخب آن ها دقیقا چه می گویند و هم مسوولانِ برخاسته از 

دل اکثریت، با مطالبات واقعی مردم آشنا هستند و سعی در برآوردن 

آن دارند بی آنکه خود را برتر از مردم و صالح به تعیین صلاح آن ها 

بپندارند.این که مقامات جمهوری اسلامی ایران، "حفظ نظام" را 

می خواهند یا "حفظ مسوولان" آن را، بسیار تعیین کننده است. 

حفظ اصل نظام که این روزها بسیار درباره آن سخن گفته می شود، 

با تغییرات گسترده در ترکیب حکمرانان حاصل می شود؛ تغییراتی 

که از دل رأی و انتخاب مردم حاصل می شود: تغییراتی برای رسیدن 

به "فهم مشترک".
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 در گذشت مادر گرامیتان را به شما 
و خانواده   محترم تسلیت عرض 

می کنیم.  مارا در غم خود شریک بدانید.
 مدیر مسوول و کارکنان

 موسسه مطبوعاتی رسانه گستر نخست
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مدیرعامل انجمن تالاسمی ایران بابیان 

اینکه هدف از ایجاد صندوق حمایت از 

بیماران خاص و صعب العلاج از سوی 

مجلس شورای اسلامی، کمک به این 

بیماران بود تا فشار کمتری به بیماران 

می خواهیم  گفت:  شود،  وارد   خاص 

در حوزه حمایت از بیماران تالاسمی به 

داروهای  به طوری که  بازگردیم؛  عقب 

 حیاتی بیماران تالاسمی رایگان شوند 

و تجهیزات مصرفی موردنیاز آن ها به راحتی 

در اختیارشان قرار گیرد.

یونس عرب-مدیرعامل انجمن تالاسمی   

با اشاره به تصویب ایجاد صندوق حمایت 

از بیماران خاص و صعب العلاج از سوی 

مجلس شورای اسلامی و رونمایی از آن  

درباره درخواست های بیماران تالاسمی 

برای توجه به تکلیف حمایتی این صندوق 

از این گروه از بیماران، گفت: باید توجه کرد 

که پیش ازاین در ذیل اعتبار بیماران خاص 

وزارت بهداشت بودجه ای برای بیماران 

تالاسمی هم وجود داشت و همچنان هم 

این بودجه به بیماران خاص تعلق می گیرد  

اما بااینکه تالاسمی، هموفیلی و دیالیز جزو 

اصلی بیماران خاص محسوب می شوند و 

از سال ۱3۷۶ این گروه بیماران در وزارت 

بهداشت ثبت شده اند، اما  وزارت بهداشت 

در سال ۱۴۰۰ برای بیماران تالاسمی از 

محل این اعتبار، تنها ۲۰ میلیارد تومان 

هزینه کرد. این در حالیست که در گروه 

بیماران ام. اس بیش از ۲۲۰ میلیارد 

تومان هزینه شده است. این تبعیض بین 

 گروه های بیماران خاص پذیرفته نیست 

و بیماران خاص و تالاسمی به ویژه در شرایط 

تحریمی فعلی نیازمند توجه بیشتر هستند.

 وی افزود: درعین حال هدف از تصویب 

و ایجاد صندوق حمایت از بیماران خاص 

و صعب العلاج از سوی مجلس شورای 

اسلامی، کمک به این بیماران بود تا فشار 

کمتری به بیماران خاص وارد شود، اما ما 

هنوز اثری از این ۵۰۰۰ میلیارد تومان 

صندوق مذکور، در جامعه تالاسمی ایران 

ندیده ایم. باید پرسید این صندوق قرار 

است چه خدمات جدیدی را به بیماران 

تالاسمی ارائه دهد و آیا خدمات قدیمی 

خارج شده اند بیمه ای  پوشش  از   که 

  به پوشش بیمه ای بازمی گردند؟. 

عرب دراین باره ادامه داد: اخیر متاسفانه 

پوشش بیمه ای در برخی از خدمات مربوط 

به تالاسمی کاهش یافته و بیماران را دچار 

مشکل کرده است. به عنوان مثال در تامین 

پمپ های دسفرال پوشش بیمه ای وجود 

نداشته و برای تامین داروهای وارداتی 

نیز بیماران تالاسمی باید سهم پرداختی 

داشته باشند. درحالی که درگذشته این 

داروها به صورت رایگان در اختیار بیماران 

تالاسمی قرار می گرفت. هرچند که داروی 

ایرانی تولید داخلی برای بیماران تالاسمی 

در کشور تولید می شود، اما باید توجه 

کرد که از یک سو تولید این داروها اصلا 

به اندازه نیاز بیماران تالاسمی نیست و از 

سوی دیگر هم مصرف داروی داخلی با 

برخی بیماران تالاسمی سازگاری ندارد 

به طورکلی مطالعات نشان داده است که 

بین ۱۰ تا 3۵ درصد از بیماران تالاسمی 

به تناسب نوع داروی مصرفی، امکان مصرف 

داروی تولید داخلی را ندارند. بنابراین 

سازمان های بیمه گر باید برای حمایت از 

این بیماران فکری کنند؛ چراکه بیمه ها 

چتر حمایتی این بیماران بوده و زمانی که 

پزشک تایید می کند که یک بیمار تالاسمی 

نمی تواند از داروی داخلی استفاده کند، 

باید داروهای وارداتی را به صورت رایگان 

در اختیارش قرار دهند.

عرب بابیان اینکه ما می خواهیم در حوزه 

حمایت از بیماران تالاسمی به عقب بازگردیم، 

گفت: به طوری که داروهای حیاتی بیماران 

تالاسمی رایگان شوند و دوم اینکه تجهیزات 

مصرفی موردنیاز بیماران به راحتی در 

اختیارشان قرار گیرد. تجهیزاتی مانند 

پمپ دسفرال گران قیمت اند. درحالی که 

بیماران باید هرروز از آن استفاده کنند و 

درد اصلی ما این شده که این تجهیزات 

و ملزومات را چگونه تامین کنیم.

عرب ادامه داد: از طرفی وزارت بهداشت 

استاندارد تعرفه خدمات تالاسمی را در 

بیمارستان ها بسیار پایین تعیین کرده 

و بر همین اساس بیمارستان ها اصلا 

تمایلی به درمان تالاسمی ندارند. به 

استناد نامه های وزارت بهداشت اعلام 

می کنم که در حال حاضر در تهران حدود 

3۰۰ تخت درمانی برای تالاسمی ها کم 

داریم. بیمارستان های بزرگ تهران به 

دلیل پایین بودن استاندارد تعرفه خدمات 

تالاسمی، از زیر بار درمان و تزریق خون به 

بیماران تالاسمی شانه خالی می کنند. 

درحالی که در همین بیمارستان ها اعمال 

جراحی زیبایی انجام می شود. امیدواریم 

برای این موضوعات در صندوق حمایت از 

بیماران خاص و صعب العلاج که مجلس 

هوشمندانه آن را برای بیماران خاص طراحی 

کرد، تمهیداتی اندیشیده شود به ویژه در 

زمینه پوشش حمایتی ملزومات مصرفی، 

داروهای حیاتی بیماران و فضای فیزیکی 

بیمارستانی که امروز در اختیار نداریم و 

بیماران ما در تهران و در سایر نقاط کشور  

غیراستاندارد درمان می شوند.

بیمارستان ها از درمان تالاسمی ها شانه خالی  می کنند

دارو کمیاب ، درمان  دشوار
جای خالیِ مصلحان اجتماعی در میدان

غلامرضابنیاسدی

ما به چهره های وجیه المله و مصلح نیاز داریم. کسانی که وقتی 

میان گروه هایی از ملت و حاکمیت، چالشی، شبه قهری، برخوردی 

پیش می آید به میدان آیند و نظام خانه- کشور- را به تنظیمات 

 اولیه مهر و رافت برگردانند. علمای دین، دانشگاهیان صاحب نام

 امرا و سرداران پیشکسوت، فرهیختگان اجتماعی و همه کسانی 

که درگذر زمان و به سابقه خدمت صادقانه، صاحبشان شده اند، 

در این شمارند و توقع این که با آبروی خویش بسان سرمایه ای موثر 

در میدان باشند و جلوی تند شدن فضا را بگیرند. سرمایه اگر زایا 

نشود در خدمت جامعه، راکد خواهد ماند. از رکود هم جز رخوت و 

سستی نمی زاید. امروز وقت به میدان آمدن و دست گرفتن از مُلک 

و ملت است. مردم هم چنین توقعی دارند. این را مکرر شندیده ام که 

سراغ بزرگان را می گیرند در روزگاری که "کوچک" ها میدان دار شده 

و مطالبات ملت را به حضیض کشانده اند. تنازل سطح کنشگران 

و خواسته هاشان، وزن ملی ما را سبک می کند. وقت است بزرگان 

میدان را از سبک وزنان بگیرند. به قول عزیزی اگر امروز به کمک 

نیایند پس که می خواهند بیایند؟ هرچند از زبان های دیگر هم 

شنیده ام که انگار گرفتار حساب وکتاب و سنجش سود و زیان اند 

که سکوتشان چنین دامنه دار شده است. یاد آن شعر می افتد آدم 

که"ادعای انتظار" ما را به نقد  می کشد ومی گوید؛

این جمعه نیا، امیرمان می آید / آن جمعه نیا وزیرمان می آید

داریم حساب می کنیم آقاجان / با آمدنت چه گیرمان می آید!

انگار امروز هم درگیر حساب وکتاب اند و سنجه سود و زیان در دست 

دارند که نشسته اند و الا باید خیلی پیش تر برمی خواستند برای 

میدان داری "و اصلاح ذات البین" ملی.....

به قلم خوانندگان »نخست«

لقمه حلال!
علیعدالتیان

 بعدازظهر بود که توی خونه نشسته بودم خانمم یک لیست برای 

خرید به دستم داد لباس پوشیده و عازم بیرون شدم. به مغازه قصابی 

رسیدم قرار بود مقداری هم گوشت بخرم داخل مغازه رفتم سفارش 

گوشت دادم و دو عدد مرغ هم بعد از وزن کردن گوشت و مرغ 

خریدم.مغازه دار کارت بانکی را از جیب درآوردم وبه مغازه دار دادم 

گفتم مبلغ را کم کنید مغازه دار فاکتور را به من داد.

این روزها برای خرید به هر مغازه ای که مراجعه می کنید بابت 

خرید شما البته هیچ فاکتور و رسیدی به شما نمی دهند که متوجه 

شوید اقلامی که به شما فروخته شده با مبالغی که پرداخت می کنی 

همخوانی دارد یا نه. خانم از من پرسید این ها چقدر شده ، فیش 

رانشانش دادم در همان لحظه خودم هم  به فیش نگاه می کردم 

که چیز عجیبی دیدم و با خود فکر می کردم که چرا مغازه دار متوجه 

چنین اختلافی نشده است. فردای آن روز که از سرکار برمی گشتم 

دوباره به سراغ قصابی رفتم.قبض کارتخوانی که به من داده بود را 

به او دادم چشمش که به قبض افتاد مقدار مکث کرد مثل اینکه 

شوکه شده باشد من را نگاه کرد هیچ کلامی به زبان نیاورد مشتریان 

 داخل مغازه هم ما دو نفر را تماشا می کردند. خیلی خوشحال 

و متعجب چندین بار به من گفت خدا پدرومادرت را بیامرزد هرچی 

از خدا می خواهی به تو بدهد. و چند بار دیگر هم خدابیامرزی برای 

پدرومادرم گفت که گویا هیچ حرفی دیگری جز همین چند کلمه  

نمی توانست بگوید چراکه قبض کارتخوانی که به او داده بودم روی 

آن نوشته بود عملیات ناموفق . هیچ پولی از من دریافت نکرده بود 

آن وقت بود که کارتم را مجدد به او دادم تا مبلغ موردنظر را کم کند.

پرسید چرا برگشتی؟

گفتم:برای لقمه  حلال.

اتوبوسرانی شهرداری مشهد  مدیرعامل سازمان 

 در حاشیه برنامه دوشنبه های پاسخگویی گفت :  

عمده تماس شهروندان در خصوص ارتقا کیفیت 

خدمات سازمان اتوبوسرانی  در مشهد می باشد ، 

باوجود عدم تکلیف قانونی به خارج از محدوده نیز 

سرویس دهی می شود.نیشابوری افزود :  شهروندان 

از مواردی همچون سرفاصله زیاد، زمان زیاد رسیدن 

اتوبوس، فرسودگی، نداشتن امکانات رفاهی حداقلی 

مانند سیستم سرمایش و گرمایش و طولانی بودن زمان 

سفر گلایه مند هستند.وی  نحوه برخورد شهروندان 

و اتوبوسرانان را  از دیگر مسایلی دانست که باید 

موردتوجه قرار بگیرد و ادامه داد: شغل اتوبوسرانی 

سخت و زیان آور است و یک اتوبوسران هشت ساعت 

بدون وقفه و استراحت سرویس دهی می کند. درپایان 

گفت : امیدواریم با بهره برداری و ورود ناوگان جدید 

بتوانیم در راستای حل مشکلات شهروندان گام برداریم.

    معاون شهردار و رییس سازمان اجتماعی و فرهنگی 

شهرداری مشهد گفت: مشهد به دلیل زائرپذیری  

متکدی  و   متجاهر  معتادان  طبیعی  به صورت 

زیادی دارد، چرا باید همه هزینه آن را مردم مشهد 

پرداخت کنند، لذا دولت در حدکلان باید به شهر 

مشهد توجه ویژه کند.حسین باغگلی در نشست 

خری با اصحاب رسانه با عنوان "روایت شهر" که 

به مناسبت روز فرهنگ عمومی برگزار شد، بابیان 

اینکه خرنگاران در اعتلای فرهنگ و کمک به 

این حوزه تأثیرگذار هستند، اظهار داشت: کار در 

حوزه فرهنگی پیچیدگی بسیار بالایی دارد، حوزه 

فرهنگی سازمان بزرگی مانند شهرداری به دلیل 

تنوع خدمات و گستردگی آن نیز شرایط خاص 

خود را دارد.

وی ضمن اشاره به سه مخاطب ویژه معاونت فرهنگی 

در دوره ششم، گفت: بانوان، نوجوانان و توان یابان 

سه مخاطب خاص این دوره هستند.

معاون شهردار و رئیس سازمان اجتماعی و فرهنگی 

شهرداری مشهد ضمن تشریح اقدامات این حوزه  

افزود: 3۱۶ عنوان کلاس مهارتی با 3۱ هزار و ۵۰۰ 

مخاطب در فرهنگراها برگزارشده و به بیش از ۷ 

میلیون زائر نیز خدمات فرهنگی ارائه شده است.

باغگلی تصریح کرد: مبلغ 3 میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

 تومان برای محصولات فرهنگی هزینه شده که 

در بین ۱۶۰۰ مسجد و تشکل مذهبی توزیع شده 

 است، همچنین دو برنامه بین المللی "ماه امت" 

و "حکیم توس" در این مدت برگزارشده است.

باغگلی تصریح کرد: به جرات می توان گفت 9۵ 

درصد متکدیان شهر را معتادان متجاهر تشکیل 

می دهند که به دلیل اینکه نیازمند رفع آسیب های 

اجتماعی هستند تا به چرخه کار برگردند چرخه 

بازتوانی آن ها معیوب می شود.

معاون فرهنگی شهردار بابیان اینکه عموما نیاز هایی 

در شهر دیده می شود که الزاما ما در خصوص رفع 

آن ماموریت کامل نداریم، گفت: شهرداری در حوزه 

معتادان متجاهر مسوولیت مستقیم ندارد و مسوولیت 

آن بین بخشی است که امیدواریم همه دستگاه ها 

پای کار بیایند تا نتیجه خوبی بگیریم، اما شهرداری 

مشهد در موضوع توانمندسازی بهبودیافتگان ورود 

کرده است، به طوری که ۶۰۰ زن در مراکز ترک 

اعتیاد مشهد وجود دارند که اقدامات توانمندسازی 

برای 83 نفر از زنان بهبودیافته، انجام شده است.

ساماندهی کودکان کار یک اقدام چند دستگاهی 

است و وظیفه شهرداری در این خصوص جمع آوری 

این کودکان است، ۱۷8 کودک کار از ابتدای 

این  تاکنون در مشهد جمع آوری شده،  امسال 

 کودکان برای ساماندهی به مراکز بهزیستی هدایت

 می شوند.

تامین ناوگان جدید اتوبوسرانی 

باغگلی تشریح کرد

اقدامات شهرداری درحوزه اجتماعی و فرهنگی

یادداشت

دیدگاه

سیده بهجت موسوی مقدم
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برداشت زعفران در خراسان رضوی یک 

ماه است که آغازشده اما زعفرانکاران با 

مشکلات مختلفی در کاشت و برداشت 

این محصول و از طرفی حضور دلال ها 

روبه رو هستند.

استان های  خراسان رضوی و خراسان 

 جنوبی بزرگترین مراکز تولید زعفران 

در کشور هستند و مرغوب ترین انواع زعفران 

در خراسان پرورش داده می شود. شرایط 

اقلیمی و آب و هوایی این استان، سبب 

شده زعفران برداشتی از این مناطق کیفیت 

بسیار بالایی داشته باشد.تولیدزعفران 

 خراسان رضوی حدود 3۲۰ تن است 

و بین ۷۰ تا 8۰ درصد تولید زعفران 

کشور به دست زعفران کاران این استان 

انجام می شود.

برداشت زعفران در خراسان رضوی از یک 

ماه گذشته شروع شده و تا نیمه های آذرماه 

ادامه دارد، درحال حاضر در شهرستان های 

تربت حیدریه و نیشابور زعفران کاران 

 محصول خود را برداشت می کنند اما 

و  در شهرستان های گناباد و کاشمر 

فیض آباد و اطراف مشهد از نیمه های 

آبان برداشت آغاز می شود.

اگر شاهد افزایش دمای هوا و بارش 

برف و باران در این بازه زمانی نباشیم 

زعفران  به سرعت از دل زمین برداشت و 

مراحل جداسازی ازگل ها، خشک کردن 

و بسته بندی انجام می شود.

تربت حیدریه  زعفران کاران  از   نجفی 

در گفت وگو با تسنیم اظهار داشت:در 

طول سال چشم انتظاریم تا فصل برداشت 

زعفران برسد و بتوانیم برخی از مشکلات 

خود را کم کنیم ولی حالا همه دسترنج 

ما را دلال ها می برند.

وی ادامه داد: به دلیل اینکه گل زعفران 

را زیاد نمی توان نگه داشت مجبوریم آن را 

در بازار به قیمت پایین به دلال ها بفروشیم 

لذا سود اصلی را آن ها می برند.

نسایی یکی دیگر از کشاورزان ادامه داد: 

خشکسالی و کمبود آب از یک سو  افزایش 

هزینه های کارگری و سموم از طرفی دیگر 

سبب شده تا زعفران کاری صرفه زیادی 

برای کشاورز نداشته باشد.

وی گفت: در حال حاضر یک کیلو گل 

زعفران را ۴۰۰ هزار تومان قیمت گذاری 

می کنند که باید حداقل 8۰ هزار تومان 

بابت جداسازی زعفران پرداخت کنیم و 

ساعتی ۵۰ هزار تومان بابت جمع آوری 

گل بدهیم حالا با دیگر هزینه ها سودی 

برای کشاورز باقی نمی ماند.

رداعی یکی دیگر از زعفران کاران خراسانی 

در گفت وگو با تسنیم اظهارداشت: درست 

است که زعفران یک گیاه کم آب است 

ولی در این سال ها  به دلیل خشکسالی و 

کاهش منابع آبی، آب به سمت شوری رفته 

و این سبب کاهش زعفران شده است.

وی ادامه داد: در تابستان شاهد افزایش 

دما در استان بودیم که این گرما سبب شد 

پیاز زعفران کوچک و پوک شود که درنتیجه 

شاهد عدم رشد گیاه و تولید هستیم.

نمازی یکی دیگر از کشاورزان زعفران 

کار نیز بیان داشت: به دلیل مشکلاتی 

که زعفران دارد در این سال ها کشاورزان 

به سمت پسته کاری رفته اند زیرا درآمد 

آن بیشتر بوده و زحمات کمتری برای 

کشاورز دارد.

وی ادامه داد: سیاست های تشویقی دولت 

برای کاشت گندم نیز باعث شده تا برخی 

از کشاورزان زعفران کار به سمت کشت 

گندم نیز تمایل پیدا کنند و این مسایل 

باعث کاهش تولید زعفران شده است.

رضایی یکی از کشاورزان گنابادی نیز در 

این رابطه گفت: میزان آب قنوات به دلیل 

خشکسالی های متوالی کاهش یافته و از 

همین رو نمی توانیم مزارع زعفران خود 

را آبیاری کنیم.

وی ادامه داد: به دلیل این که زمان آبیاری 

مزارع زعفران محدود است وهمه کشاورزان 

به دنبال آب هستند لذا مجبور می شوند 

زمین های خود را با تانکر آبیاری کنند.

رمضانی از زعفران کاران بخش کاخک گناباد 

نیز به خرنگار تسنیم گفت: هزینه های 

کاشت وبرداشت زعفران  افزایش زیادی 

یافته است مانند هزینه کارگری که رشد 

چشم گیری داشته و درمجموع هزینه های 

کشاورز چندین برابر شده است.

وی افزود: اگر دولت حمایت نکند طی 

مزارع  نابودی  آینده شاهد  سال های 

زعفران خواهیم بود زیرا برای کشاورز 

صرفه اقتصادی ندارد که با این هزینه ها 

بخواهد چند میلیون برای تانکر آب هزینه 

کند.با توجه به مشکلات زعفران کاران در 

زمان کاشت و برداشت به سراغ مسئولین 

استان و شهرستان ها رفتیم تا ببینیم برای 

رفع مشکلات زعفران کاران  در حوزه کاشت 

و برداشت، فروش و دیگر هزینه ها چه 

برنامه ای دارند.

پیگیر تکمیل سند جامع زعفران و تشکیل 

صندوق ملی تخصصی زعفران هستیم

علی جعفری، مدیر باغبانی سازمان جهاد 

کشاورزی خراسان رضوی در خصوص 

اقدامات این سازمان برای زعفران اظهار 

داشت: زعفران یکی از گیاهان استراتژیک 

استان خراسان رضوی است و قطب تولید 

این محصول در کشور است که نوع زعفران 

آن از مرغوبیت بهتری برخوردار است.

وی افزود: در راستای افزایش تولید این 

محصول احداث ۷۰۰ هکتار مزرعه آرمانی 

زعفران ، احداث ۱۱ هکتار مزرعه تکثیری 

پیاز زعفران و پیگیری تکمیل سند جامع 

زعفران و تشکیل صندوق ملی تخصصی 

 زعفران بخشی از اقدامات انجام شده 

در این رابطه است.

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی 

خراسان رضوی تصریح کرد: همچنین 

صدور مجوز تولید پیاز زعفران گواهی شده 

با همکاری موسسه ثبت و گواهی بذر و نهال 

برای اولین بار در کشور و برگزاری کلاس 

و کارگاه های آموزشی برای زعفران کاران 

و کارشناسان از دیگر کارهای شاخص 

صورت گرفته در حوزه زعفران است.

کاهش تولید زعفران در سطح استان 

خراسان رضوی

غلامرضا ساربان، معاون بهبود تولیدات 

گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان 

رضوی نیز اظهار داشت:در سطح استان 

شاهد کاهش چشمگیر تولید زعفران 

هستیم به صورتی که درگذشته تولید 

3۰۰ تن را تجربه کرده ایم و امسال به 

۱۵۰ تن خواهد رسید که کاهش ۵۰ 

درصدی دارد.

وی افزود: خراسان رضوی قطب تولید 

زعفران در کشورمی باشد به صورتی 

 که ۷۶ درصد سطح زیر کشت زعفران 

در کشور متعلق به این استان است که 

در حال حاضر 9۱ هزار هکتار سطح زیر 

کشت داریم.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد 

کشاورزی خراسان رضوی خاطرنشان کرد: 

تولید زعفران در کشور منوط به وضعیت 

آب و هوایی می باشد و با وضعیت کاهش 

۶۰ درصد بارندگی ها در ابتدای امسال 

مزارع زعفران آسیب دیده اند.

ساربان با اشاره به کاهش۵۰ درصدی 

سطح زیر کشت زعفران در استان عنوان 

کرد: هر هکتار سطح زیر کشت محصول 

زعفران برای ۲۲۰ نفر شغل ایجاد می کند 

و به این ترتیب طبق بررسی ها در خراسان 

رضوی ۱۱9 هزار خانوار از محل برداشت 

این محصول ارتزاق می کنند.

 محرومیت ها
 به کالاهای دست دوم هم رسید!

محمدباقرعطاریانی

رییس اتحادیه سمساران: مردم توان خرید کالای دست دوم را 

ندارند، بازار ما کساد است.

رییس اتحادیه سمساران و امانت فروشان تهران:کاهش شدید 

قدرت خرید مردم، کالاهای دست دوم را از دسترس خانوارهای 

ایرانی خارج کرده است.

وضعیت فعالان این صنف و همکاران ما همانند سایر اصناف است 

زیرا بنیه مالی مردم ضعیف شده و نقدینگی در دست آن ها کم 

است و این شرایط سبب شده تا حتی نتوانند برای خرید کالاهای 

دست دوم اقدام کنند.

آدم با شنیدن این نوع خرها هاج و واج می ماند که در روزهای آینده 

آیا باید بازهم منتظر خرهای بدتری باشیم! اگر امروز توان خرید 

کالای دست دوم نیست به طور یقین فردا توان خرید هیچ کالایی 

وجود ندارد. این روزها خرید کالا برای همه ما یک معضل و به واقع 

یک مشکل حاد است.اگر یکی از لوازم منزلمان خراب شود و نیاز 

به تعویض و خرید کالای جدیدی مثل یخچال یا تلویزیون و... پیدا 

کنیم باور کنید باید ماتم گرفت.

ماتم در برابر قیمت هایی که هرلحظه و ثانیه به ثانیه بالاتر می رود 

و توان خرید مردم نیز روزبه روز نزولی تر می شود.انصافا وقتی توان 

خرید کالای دست دوم نیست پس تکلیف جوانان در آستانه ازدواج 

و زوج هایی که دنبال جهیزیه هستند چیست؟

با این اوضاع چه باید کرد جز اینکه فقط می توان گفت مدیران و 

مسوولان امر از توانایی و مدیریت لازم برخوردار نیستند و البته 

حاضر هم نیستند پست و مقام خود را رها کنند!!

برگزاری دومین آزمون استخدام فرزندان 
شهدا و جانبازان 70 درصد 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در خصوص آزمون استخدام 

فرزندان شهدا و جانبازان نیز گفت: دومین آزمون استخدام فرزندان 

شهدا و جانبازان ۷۰ درصد طبق قول سازمان اداری و استخدامی 

و سازمان سنجش تا پایان سال برگزار می شود.

قاضی زاده هاشمی افزود: حدود ۷ هزار و ۵۶۰ نفر از فرزندان شهدا 

و جانبازان بالای ۷۰ درصد در آزمون اول قبول شدند که پس از 

تأمین اعتبار توسط سازمان برنامه وبودجه به تدریج سرکار می روند.

وی در خصوص تبدیل وضعیت ایثارگران نیز بیان کرد: بیش از 

حدود ۱۰۰ هزار نفر کد تبدیل وضعیت را دریافت  کرده اند و حدود 

3۰ هزار تبدیل وضعیت شده اند و فرآیند تبدیل وضعیت آن ها 

انجام شده است. مراحل تبدیل وضعیت سایر ایثارگران نیز در حال 

انجام است.رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در خصوص وام 

خوداشتغالی خانواده ایثارگران نیز توضیح داد: وام خوداشتغالی 

هفت برابر شده و منابع آن در اختیار ما است و تقریباً متقاضی پشت 

نوبت نداریم. هر ایثارگری بتواند طرحی مصوب و مجوزی دریافت 

کند و بتواند مجوز را به ما بدهد صندوق اشتغال و کارآفرینی او را 

برای دریافت وام معرفی می کند.

ایثار

جد   ول سود   وکو  شماره 76
به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

 جد   ول را تا تاریخ 3 آذر 1401  

به شماره زیر ارسال نمایند   

09033831861 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 
پاسخ جد   ول  شماره 75

»نخست«  مشکلات زعفران کاران خراسان رضوی را بررسی می کند

روزگار سیاه برداشت طلای سرخ
  ساعت 25



5 گزارش هفته نامه سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصاد   ي و ورزشي      سال بیستم    پنجشنبه 19 آبان 1401     شماره 942

  دیدگاه

بعضی انتصاب ها
دکترمهدییاراحمدیخراسانی

موضـوع مدیریـت همـواره در کشـور چالش اساسـی بـوده و 

هسـت. رویکردهای سـلیقه ای، نگاه های حزبـی و قبیله ای، 

گماردن افراد نالایق بر مناصب کلیدی، سو استفاده از جایگاه 

مدیریت، فامیل بازی و برخی دیگر از موارد این چنینی سبب 

گردیـده آسـیب های فراوانی به برخـی جایگاه هـای مدیریت 

وارد گردد. این در حالی است که بر اسـاس آموزه های اسلام 

جایگاه مدیریـت درواقع امانت و مسـئولیت مهمی اسـت که 

باید به اهـل آن واگـذار شـود. اگر انسـان همـواره خـود را در 

محـر خداونـد ببینیـد و بدانـد و بـاور داشـته باشـد آنچه از 

امکانـات مالـی و تصمیم گیـری یک نهـاد دولتـی در اختیـار 

اوست امانتی است که باید در درگاه الهی پاسخگوی رفتار و 

گفتار خود باشد قطعاً دقت بیشتری خواهد داشت. متأسفانه 

علیرغـم تأکیدات رهر معظـم انقلاب در سـال های متمادی 

و در دولت های گوناگون وسـواس و حساسیت لازم در برخی 

انتصاب ها صورت نگرفته است و بسیاری از چالش های فعلی 

پیامد ناکارآمدی برخی مدیران بوده و هست. علاوه بر مواردی 

که در صدر ایـن نوشـتار در ارتباط بـا انتصاب هـای نامربوط 

عنـوان گردید یکـی از مهم ترین شـیوه های انتصـاب مدیران 

آزمون وخطا اسـت که سـبب هرز فرصت هـا در آن مسـئولیت 

خاص می گردد. از آن بدتر برچسـب مدیر دائمی بر پیشـانی 

برخی افراد اسـت که علیرغم عدم توفیق در مسـوولیت های 

مختلف بازهـم فرصت عرض انـدام در جایگاه هـای مدیریتی 

جدید را پیـدا می کنند و این چرخه نامعیوب سـبب می شـود 

امور اجرایی کشـور با اختـلال مواجه گـردد. مدیـران نالایق 

امنیت روانی مجموعه زیردست خود را همیشه بر هم می زنند 

و از خصوصیـات مهـم آن هـا فقـدان یا ضعـف جـدی وجدان 

کاری اسـت یعنی چون آن ها بر اسـاس صلاحیت و استعداد 

انتخاب نشـده اند بنابراین همیشـه بیشـتر انرژی روانی خود 

را صرف غلبه بر اسـترس های خیالی از دست دادن مدیریت 

می نمایند و بدون دلیل به زیرمجموعه خود و حتی مراجعین 

مشکوک می گردند و تضاد دائمی تفکر خیالی از دست دادن 

مدیریـت و واقعیت هـای موجـود عمـلًا آن هـا را بـه موجـودی 

سـتیزه گر و پرخاشـگر تبدیـل می کند کـه مـدام می خواهند 

تعارضـات درونـی خـود را بـا فرافکنـی ویژگی های نادرسـت 

به دیگـران جران کننـد. هرچند برخی نهادهـای مطالعاتی 

آیین نامه هـای خاصـی در ارتبـاط بـا شـیوه انتصـاب مدیران 

تدوین کرده انـد اما در عمل رونـد انتخاب و انتصـاب مدیران 

هیـچ گاه شـیوه ای اسـتاندارد و قابل اطمینـان نیافته اسـت. 

مدیریـت مهم تریـن فعالیت بـشری اسـت. هیـچ گاه گروهی 

به موفقیـت و پیشرفتـی نائـل نگردیده انـد مگـر این که تحت 

مدیریت فرد لایق، کاردان و شایسـته ای قرار داشته اند. پس 

ضرورت دارد نگاه ساده انگارانه برخی افراد در فرایند انتخاب و 

انتصاب مدیران تغییر یابد و با گذر از منافع و مصالح شخصی 

و با رعایت حدود قانـون و اخلاق افراد شایسـته را در مناصب 

کلیـدی انتخـاب نماینـد و امـور را بـه اهـل و شایسـته ی آن 

واگذار کننـد. تعهد و تخصـص دو بازوی مهم مدیریت اسـت 

که باید افـراد با بهره گیـری از آن وظایـف مدیریتی خـود را به 

انجام رسـانند. بـه تعبیـر امیرالمؤمنیـن علیه السـلام جایگاه 

مدیریت نبایـد در دیـدگاه افراد همچـون طعمه و یـا فرصتی 

برای منافع شخصی باشـد پس هرکسی که مسـئولیتی به او 

پیشنهاد شد درصورتی که در خود صلاحیت لازم را نمی بیند 

از پذیـرش آن امتناع ورزد تـا مدیون مـردم نگـردد و بتواند در 

محـر خداوند متعال پاسـخگو باشـد. عمر انسـان همچون 

برق و باد می گـذرد و تا به خود بیایی باید بار سـفر  بسـته و از 

این دنیـا به سرای باقـی هجرت کنـی پس صد حیـف که این 

فرصـت زندگـی و خدمـت بـه خلـق بـا نشسـتن در جایگاهی 

بگـذرد کـه متعلق به تو نیسـت.

هدی  پاک نهاد

در دنیای امروز، ما با تحولات زیادی مواجه 

هستیم؛ تغییراتی که به عقیده پزشکان 

زمینه ساز بلوغ زودرس در کودکان شده اند؛ 

مساله ای که این روزها به دغدغه جدی برای 

والدین تبدیل شده است. سوال اساسی 

بسیاری از آن ها هم  این است که چگونه باید 

تشخیص دهیم  فرزندمان به بلوغ زودرس 

رسیده و در صورت ابتلای کودکمان به بلوغ 

زودرس چه اقداماتی باید انجام دهیم؟ 

تحقیقات نشان می دهد که میانگین سن 

بلوغ در سراسر جهان کاهش یافته است و 

ازاین رو، هر کودکی می تواند به بلوغ زودرس 

مبتلا شود. در حال حاضر با بلوغ زودرس 

در دانش آموزان کلاس های چهارم، پنجم 

و ششم ابتدایی، تعداد نوجوانان نسبت 

به چند دهه گذشته افزایش قابل توجهی 

داشته است. مطالعات نشان می دهد که 

بلوغ زودرس در دختران بیشتر از پران 

اتفاق می افتد؛ به گونه ای که از هر ۵۰۰ تا 

۱۰۰۰۰۰ دختر، یک نفر دچار بلوغ زودرس 

می شود.دلایل متعددی برای علت بلوغ 

زودرس مطرح شده است. افزایش آگاهی 

کودکان و دسترسی آسان آن ها به انبوه 

اطلاعات در اینترنت به عنوان یکی از عوامل 

تاثیرگذار در بلوغ زودرس مطرح می شود 

اما هنوز این موضوع به صورت علمی ثابت 

نشده است. دکتر سپیده شبان، روان درمانگر 

کودک و نوجوان چاقی و مشکلات هورمونی 

را موجب شروع بلوغ زودرس می داند. این 

روانشناس کودک و نوجوان در گفت وگو 

با خرنگار ایرنا زندگی با اشاره به نقش 

والدین در خطرآفرینی بلوغ زودرس، به 

بررسی راه های شناسایی و نحوه برخورد 

آن ها با این مساله می پردازد.

بلوغ زودرس چه زمانی اتفاق می افتد؟

بلوغ از زمانی شروع می شود که غده هیپوفیز، 

هورمون هایی را آزاد می کند که به بدن 

سیگنال می دهند تا تولید هورمون های 

جنسی استروژن و پروژسترون )در دختران( 

یا تستوسترون )در پران( را افزایش دهد و 

باعث ایجاد ویژگی های جنسی ثانویه شود. 

دکتر شبان با اشاره به سن طبیعی بلوغ 

می گوید: »سن طبیعی بلوغ در دختران و 

پران بین ۱۲ تا ۱۴ سالگی است که در 

این سن کم کم علائم بلوغ ظاهر می شود. 

بلوغ زودرس زمانی اتفاق می افتد که علائم 

قبل از سن 8 یا 9 سالگی شروع شود و 

کودک در سن ۱۰-۱۱ سالگی کاملًا به 

بلوغ برسد.«

این روانشناس کودک و نوجوان ادامه می دهد: 

»علائم بلوغ زودرس، هم در ظاهر و هم در 

رفتار اتفاق می افتد. علائم ظاهری عبارت 

از رشد غیرطبیعی استخوان و اندام های 

جنسی، رشد موهای زائد بدن و حالاتی از 

عدم تمرکز است و علائم رفتاری به صورت 

بی قراری، حساس شدن و برانگیخته شدن 

ظاهر می شود. مجموع این علائم )چه 

به صورت ظاهری و چه به صورت رفتاری( 

به والدین هشدار می دهد که کودک در 

معرض بلوغ زودرس قرار دارد.«

بلوغ  زودرس تصادفی نیست
شروع بلوغ معمولاً توسط هیپوتالاموس آغاز 

می شود. این ناحیه از مغز به غده هیپوفیز 

)غده ای به اندازه نخود در نزدیکی قاعده 

مغز( سیگنال می دهد تا هورمون هایی 

ترشح کند که تخمدان ها )در دختران( 

یا بیضه ها )در پران( را تحریک می کند.

به طورمعمول، به خصوص در دختران، بلوغ 

زودرس به این دلیل است که مغز سیگنال ها 

را زودتر ازآنچه باید ارسال می کند؛ بنابراین، 

هیچ مشکل پزشکی یا محرک دیگری وجود 

ندارد؛ بااین وجود برخی معتقدند که بسیاری 

از عوامل اجتماعی که می توانند باعث 

مشکلات سلامت روان شوند، خود با شروع 

زودهنگام بلوغ مرتبط هستند؛ این عوامل 

عبارت اند از استرس، عدم حضور یکی از 

والدین در خانه، درگیری های خانوادگی 

زیاد و مشکلات اقتصادی. اگرچه دلایل 

این ارتباط مشخص نیست اما دانشمندان 

معتقدند که بلوغ، تصادفی اتفاق نمی افتد 

بلکه یک محیط ناپایدار می تواند به بدن 

سیگنال دهد که در سنین پایین تر بالغ شود.

فارغ از این مسائل، برخی سعی دارند برخی 

عوامل همچون رابطه صمیمی والدین با 

یکدیگر و طرز لباس پوشیدن آن ها در 

خانه، تک فرزندی، تماشای تلویزیون و 

استفاده مداوم از تلفن همراه را به بلوغ 

زودرس نسبت دهند؛ دکتر شبان در این 

خصوص معتقد است: »هیچ کدام از این 

عوامل باعث بلوغ زودرس نمی شوند اما 

زمانی که بچه ها دچار بلوغ زودرس می شوند، 

این عوامل و محیطی که کودک در آن قرار 

می گیرد بسیار در پذیرش بلوغ زودرس 

تأثیرگذار است.«

اینکه مشکلات  بابیان  روانشناس  این 

هورمونی از عوامل اصلی ایجاد بلوغ زودرس 

است، می گوید: »دو نوع بلوغ زودرس وجود 

دارد؛ یک نوع بلوغ زودرس، به ندرت در اثر 

مشکلاتی در مغز، غدد یا تومور در بچه ها 

اتفاق می افتد و یک نوع دیگر از بلوغ زودرس 

که رایج است در اثر مشکلات هورمونی در 

بخش هایی مثل تخمدان، بیضه ها و غدد 

هیپوفیز رخ می دهد.«

راه های شناسایی بلوغ زودرس در کودکان

شبان در پاسخ به این سؤال که والدین از 

کجا می توانند متوجه شوند که فرزندشان به 

بلوغ جنسی زودرس رسیده است، می گوید: 

»چنانچه والدین علائمی همچون رشد 

سینه، رشد سریع قد، آکنه ، قاعدگی و 

موهای زائد را در کودکشان مشاهده کردند، 

می توانند به پزشک متخصص غدد کودکان 

مراجعه کرده و با انجام آزمایش خون مطمئن 

شوند که بلوغ زودرس در فرزندشان اتفاق 

افتاده یا خیر.«

بلوغ زودرس در رشد جسمی تأثیرگذار است

شبان معتقد است که بلوغ زودرس جلوی 

رشد را می گیرد: »وقتی بلوغ به پایان می رسد، 

رشد قد متوقف می شود. کودکان مبتلابه 

بلوغ زودرس معمولًا به پتانسیل کامل قد 

بزرگسالان نمی رسند. درواقع، جهش رشد 

اولیه آن ها ممکن است در ابتدا آن ها را در 

مقایسه با همسالان خود قد بلند نشان 

دهد اما پس از رسیدن به بلوغ رشد آن ها 

خیلی زود متوقف می شود.«

این روانشناس بابیان اینکه بلوغ زودرس 

می تواند ازنظر عاطفی و اجتماعی برای 

کودکان آسیب زا باشد، می گوید: »کودکانی 

که دچار بلوغ زودرس می شوند، گاهی به 

دلیل تفاوت ظاهری با گروه همسالان دچار 

مشکلاتی مثل افردگی یا پایین آمدن 

اعتمادبه نفس می شوند. این کودکان گاهی 

از تفاوت با همسالان احساس خجالت 

می کنند و گاهی حتی دچار مشکلات عاطفی 

و برقراری ارتباط با دیگران می شوند اما در 

چنین شرایطی، مداخلات روان پزشکی 

می تواند کمک کند تا کودک با این مساله 

کنار بیایید و تغییرات پیش آمده را بپذیرد.«

نقش والدین در خطرآفرینی بلوغ زودرس

برخی تصور می کنند که بلوغ زودرس می تواند 

منجر به  انحرافات جنسی و اخلاقی در 

کودکان شود و این مساله باعث نگرانی 

مضاعف والدین نیز می شود؛ شبان دراین باره 

می گوید: »کودکان هنگامی که در سنین 

پایین به بلوغ می رسند، متوجه تغییرات 

بدن می شوند و طبیعتاً ترشح هورمون ها 

در بدن باعث می شود تا کنجکاوی و میل 

به دانستن در این بچه ها بیشتر شود.«

این روانشناس، بلوغ زودرس را زمانی خطرناک 

می داند که خانواده آگاهی لازم را در اختیار 

کودک قرار ندهد: »اگر اطلاعات درستی 

در اختیار کودک قرار داده نشود و محیط 

مناسبی برای کنار آمدن با این تغییرات 

وجود نداشته باشد، بلوغ زودرس ممکن 

است باعث بروز مشکلاتی شود؛ بنابراین، 

خانواده ها باید با آگاهی دادن و فراهم 

کردن شرایط مناسب برای نوجوانشان 

مانع از بروز انحرافات اخلاقی و جنسی 

در آن ها شوند.«شبان با اشاره به اهمیت 

نظارت خانواده ها بر کودکان و نوجوانان 

می گوید: »والدین باید توجه داشته باشند که 

دادن تلفن همراه به کودک و نوجوان بدون 

هیچ گونه نظارتی، در کنار تمام ضررهایی 

که دارد، می تواند زمینه انحرافات جنسی و 

اخلاقی را در افرادی که دچار بلوغ زودرس 

شده اند نیز فراهم کند.«

والدین با آگاهی دادن، به کودک کمک کنند

این روانشناس آگاهی دادن و شرایط مناسب 

فراهم کردن برای کودکانی که دچار بلوغ 

زودرس شده اند را بهتر راه برای کمک به 

آن ها می داند: »والدین قبل از سن بلوغ یا 

در صورت مشاهده علائم در کودکشان باید 

توضیحات کاملی را در رابطه با تغییراتی 

که با بلوغ در بدن اتفاق می افتد، برای او 

توضیح دهند. این مساله باید برای کودک 

جا انداخته شود که بزرگ شدن اندام 

جنسی یا تغییرات دیگر در بدن نشانه 

مشکل خاصی نیست.«

هشدار به والدینی که »نوجوان دبستانی« دارند!

بلوغ زودرس را جدی بگیرید
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  مشاور
مرد ۴۵ ساله که در جست وجوی یافتن راه 

چاره ای برای جلوگیری از »طلاق«دست 

به هرکاری زده بود.

از روزی که همرم با سماجت و اصرار 

زیاد از من اجازه گرفت تا دریکی از مراکز 

اقامتی مشهد کار کند، زندگی ام دچار 

فراز و نشیب های وحشتناکی شده است 

 به گونه ای که دیگر نمی توانم رفتارها 

و نوع پوشش او را تحمل کنم، به همین 

دلیل پایه های این زندگی به لرزه درآمده 

است چراکه ...

  مرد ۴۵ ساله که در جست وجوی یافتن 

راه چاره ای برای جلوگیری از » طلاق « 

قدم در کلانتری طرسی شمالی مشهد 

گذاشته بود، درباره این ماجرا به کارشناس 

دایره اجتماعی کلانتری گفت: تا کلاس 

پنجم ابتدایی درس خواندم و از همان 

دوران نوجوانی وارد بازار کار شدم. آن زمان 

دریکی از روستاهای شهرستان کلات 

زندگی می کردیم اما بعد از رها کردن درس 

و مدرسه به مشهد آمدم و در منزل عمه ام 

زندگی می کردم. در همان روزها بود که 

شاگرد نانوایی شدم و تا قبل از سربازی در 

کنار خانواده عمه ام روزگار می گذراندم 

به همین دلیل عاشق دخترعمه ام بودم 

و اجازه نمی دادم کسی به او چپ نگاه 

کند چراکه احساس می کردم او هم مرا 

دوست دارد. در ۱8 سالگی به خدمت 

سربازی رفتم اما هر بار که می شنیدم 

برای »عاطفه« خواستگار آمده است، به 

هر طریق ممکن آن خواستگار را پیدا 

می کردم و به او می گفتم که »عاطفه« 

نامزد دارد و بدین ترتیب خواستگارانش 

را از ازدواج با او منصرف می کردم و حتی 

چند بار با برخی از خواستگاران سمج او 

درگیر شدم. بالاخره دوران سربازی به 

پایان رسید و من بازهم به خانه عمه ام 

بازگشتم و خیلی تلاش می کردم تا 

پول هایم را برای ازدواج پس انداز کنم.

خلاصه یک روز ماجرای عشق و عاشقی ام 

را برای مادرم بازگو کردم و از او خواستم 

تا »عاطفه« را برایم خواستگاری کند. 

طولی نکشید که با رضایت خانواده عمه ام  

پای سفره عقد نشستیم و با یکدیگر 

نامزد شدیم اما درحالی که حدود دو 

سال از مراسم عقدکنان ما می گذشت، 

خانواده های فامیل بر سر ارثیه پدری با 

یکدیگر درگیر شدند و اختلافات آن ها 

طوری شدت گرفت که هرکدام برای 

آزار و اذیت دیگری تلاش می کرد تا من 

و عاطفه از یکدیگر جدا شویم و این گونه 

برای هم خط ونشان می کشیدند که 

دیگر مراسم عروسی برگزار نخواهد 

شد. وساطت بزرگ ترهای فامیل هم 

هیچ فایده ای نداشت تا این که بالاخره 

با اصرار من و بدون حضور خانواده ها 

من و عاطفه با یکدیگر ازدواج کردیم 

وزندگی مشترکمان آغاز شد. البته خانواده 

»عاطفه« به نوعی به ما کمک کردند و 

حتی برخی از هزینه های اولیه زندگی 

ما را نیز پرداختند. این عشق تا جایی 

بود که عاطفه هم پا به پای من برای 

استحکام پایه های این آشیانه تلاش 

می کرد و زحمت می کشید. در مدت 

کوتاهی من شاطر نانوایی شدم و با 

افزایش درآمد، خانه، خودرو و یک مغازه 

خریدم تا بتوانم برای خودم یک  نانوایی 

راه بیندازم. اگرچه قسط و قرض زیادی 

داشتیم و صاحب دو فرزند هم بودیم اما 

زندگی ما رنگ و بوی عاشقانه ای داشت 

و همه این سختی ها را برای آسایش 

فرزندانمان تحمل می کردیم ولی یک 

روز »عاطفه« با زن جوانی آشنا شد که 

به طور مجردی زندگی می کرد. بعد از 

مدتی معاشرت با آن زن، رفتار و گفتار 

همرم نیز تغییر کرد تا جایی که از من 

خواست برای کمک به مخارج خانواده 

و پرداخت اقساط اجازه بدهم دریکی 

از مراکز اقامتی کار کند. ابتدا خیلی 

مقاومت کردم و یادآور شدم که درآمد 

من برای مخارج زندگی کافی است اما 

بالاخره در برابر اصرار و سماجت های او 

کوتاه آمدم و بدین ترتیب عاطفه در آن 

مرکز اقامتی مشغول کار شد. از آن روزبه 

بعد زندگی من در مسیر سراشیبی قرار 

گرفت به گونه ای که همرم خسته وکوفته 

از راه می رسید و من به ناچار برخی از 

امور منزل را هم انجام می دادم و حتی 

غذا می پختم. او دیگر نه تنها دست به 

سیاه وسفید نمی زد بلکه شیوه پوشش 

و رفتارش نیز به کلی تغییر کرد.

او در حالی با آرایش های غلیظ و با 

اندک حجاب از منزل خارج می شد 

که می دانست من از این نوع رفتارها 

بیزارم. هر بار اعتراض می کردم، با من 

قهر می کرد و مدعی می شد که چرا از 

تمیز و مرتب بودن او ناراحت می شوم! 

دیگر »عاطفه« به من توجهی نداشت و 

زمانی که به خانه می رسید ساعت ها در 

لاک گوشی تلفن همراهش فرومی رفت 

و با همکارانش در گروه های اجتماعی 

به پیامک بازی می پرداخت. اگرچه من 

به همرم اعتماد کامل دارم اما دیگر 

نمی توانم این شیوه زندگی را تحمل کنم 

تا حدی که پایه های این آشیانه زیبا به 

لرزه درآمده است و اکنون به طلاق فکر 

می کنم اما ...رسیدگی کارشناسی و 

اقدامات مشاوره ای در این پرونده با 

صدور دستوری ویژه از سوی سرگرد جواد 

یعقوبی )رییس کلانتری طرسی شمالی 

مشهد( به مشاوران زبده دایره مددکاری 

اجتماعی کلانتری سپرده شد تا دوباره 

پایه های این زندگی استحکام یابد.

از شهرداری ها به کجا شکایت کنیم؟
امینقاسمزادهکارشناسحقوقی

شهرداری ها و شوراهای اسلامی شهر و روستا به دلیل تنوع و گستردگی 

ماموریت و دامنه زیاد ارباب رجوع و ذینفع ، معمولا در موارد زیادی طرف 

شکایت قرار می گیرند.

یکی از سازمان های بسیار مهمی که صلاحیت رسیدگی به شکایات مردم 

از شهرداری ها و شوراهای اسلامی شهر و روستا را دارد سازمان بازرسی 

کل کشور می باشد.

سازمان بازرسی کل کشور نتیجه شکایت مردم و ذینفعان از شهرداری ها را 

به وزارت کشور در جهت اصلاح اقدامات نادرست انجام شده ارسال می کند.

همچنین در مواردی که شکایت علیه شهرداری ها و شوراهای اسلامی 

شهر و روستا وارد شناخته شود و احراز گردد که اقدامات آن ها، خلاف 

قانون بوده است نسخه ای از گزارش سازمان بازرسی کل کشور به دیوان 

عدالت اداری ارسال می شود تا بخشنامه ها و اقدامات خلاف قانون را از 

طریق دیوان عدالت اداری باطل نمایند.

دعاوی قابل طرح علیه شهرداری ها در دیوان عدالت اداری
در خصوص دعاوی قابل طرح علیه شهرداری ها در دیوان عدالت اداری 

نیز باید قائل به تفکیک شویم، چنانچه موضوع دعوا مصوبات غیرقانونی 

شهرداری و کمیسیون ها و سازمان های مرتبط با آن بوده و این مصوبات 

فراگیر و عمومی باشد، رسیدگی به شکوائیه در صلاحیت هیئت عمومی 

دیوان عدالت اداری است، اما اگر مصوبه مورد شکایت مربوط به شخص 

حقیقی یا حقوقی معینی بوده و جنبه عمومی نداشته باشد، رسیدگی به 

شکایت در صلاحیت شعب دیوان عدالت اداری است.

دادخواست یا شکایت از اقدامات و تصمیمات شهرداری مانند ابطال اسناد 

تملک اراضی و احراز وقوع تخلف شهرداری، ایجاد اخلال یا خودداری 

از صدور پروانه ساختمانی یا سایر مجوزهای قانونی، ابطال پروانه های 

ساختمانی، هم باید خطاب به ریاست دیوان تقدیم شود. که این شکایات 

به شعب دیوان عدالت اداری ارجاع خواهد شد.

شکایت از آرای کمیسیون های موضوع قانون شهرداری مانند کمیسیون های 

مواد ۱۰۰ و ۷۷و کمیسیون موضوع بند ۲۰ ماده ۵۵ قانون شهرداری نیز 

در شعب دیوان عدالت اداری رسیدگی می شود.

نحوه رسیدگی دیوان عدالت اداری به تخلفات شهرداری ها
پس از وصول شکایت، مراحل دادرسی در دیوان طبق آیین دادرسی ویژه 

این دیوان رسیدگی می شود و در صورت نیاز به جلب نظر کارشناس یا 

توقف عملیات اجرایی که منجر به صدور قرار تأمین می شود نیز طبق این 

قانون عمل می شود، درنهایت آرای شعب دیوان عدالت اداری ظرف مدت 

۲۰ روز از تاریخ ابلاغ به ذی نفع قابل اعتراض در شعب تجدیدنظر دیوان 

می باشند.ازجمله مواردی که می توان علیه شهرداری ها و شوراهای اسلامی 

شهر و روستا به سازمان بازرسی کل کشور شکایت کرد موارد زیر است:

۱- عدم انجام وظایف قانونی که در قانون شهرداری ها یا دیگر مقررات 

جاری کشور آمده است.

۲- ارایه تاییدیه ها و گزارش های خلاف واقع به دستگاه ها و مقامات ذیصلاح

3- صدور بخشنامه ها با دستورات خلاف قانون

۴- تغییر غیرقانونی کاربری اراضی

۵- صدور مجوزها و پروانه های خلاف قانون

۶- عدم انجام تکالیف قانونی برای صدور پروانه ها و مجوزهای لازم باوجود 

قانونی بودن و کامل بودن مدارک

۷- ایجاد زمینه فساد یا رانت یا سو جریان مالی و اداری به هر طریق ممکن

8- سو استفاده از اختیارات قانونی و اجحاف به مردم

9- عدم رعایت مصوبات شورای عالی شهرسازی و معماری.

ماده سه قانون تشکیل سازمان بازرسی کل کشور درباره وظایف سازمان 

بازرسی کل کشور بیان داشته است.

وظایف سازمان بازرسی کل کشور به شرح زیر است:

  الف - بازرسی مستمر کلیه وزارتخانه ها و ادارات و نیروهای نظامی 

و انتظامی و مؤسسات و شرکت های دولتی و شهرداری ها و موسسات 

وابسته به آن ها و دفاتر اسناد رسمی و مؤسسات عام المنفعه و نهادهای 

انقلابی و سازمان هایی که تمام یا قسمتی از سرمایه یا سهام آنان متعلق 

به دولت است یا دولت به نحوی از انحاء بر آن ها نظارت یا کمک می نماید 

و کلیه سازمان هایی که شمول این قانون نسبت به آن ها مستلزم ذکر نام 

آن ها است بر اساس برنامه  منظم.

روزی که دریکی از شبکه های اجتماعی 

ایرانی با »عابد« آشنا شدم هیچ گاه 

فکر نمی کردم که عاقبت این پیامک 

بازی ها به کجا خواهد رسید اما زمانی 

فهمیدم مسیر را به بیراهه رفته ام که 

دیگر خیلی دیر شده و من آینده ام 

را نابود کرده ام و ...

دختر ۱۵ ساله ای که برای شکایت از 

همرش به کلانتری طرسی شمالی 

مشهد مراجعه کرده بود درباره سرگذشت 

خود به مشاور و مددکار اجتماعی 

کلانتری گفت: پدرم استادکار بنایی 

است که درآمد خوبی دارد به همین دلیل 

همواره تاکید داشت من و خواهرانم 

به تحصیلاتمان ادامه بدهیم. در این 

میان خواهر بزرگم وارد دانشگاه  شد 

و لیسانس گرفت اما تا ۲8 سالگی 

ازدواج نکرده بود و مدام اطرافیان سرزنش 

اش می کردند. او بالاخره سال گذشته 

با پری ازدواج کرد که با او در فضای 

مجازی آشنا شده بود اما همرش 

تحصیلات ابتدایی داشت و بیکار بود 

اگرچه آن ها هم اکنون در کشاکش طلاق 

هستند اما خواهرم مدعی است برای 

فرار از سرزنش ها و تهمت های ناروا با آن 

جوان ازدواج کرده است از سوی دیگر 

من هم که می ترسیدم سرنوشتم مانند 

 خواهرم شود به فکر ازدواج زودهنگام 

افتادم.

از هنگام شروع کرونا پدرم برای آن که 

از تحصیل عقب نمانم یک گوشی 

هوشمند برایم خرید و من به دوراز 

چشمان برادر بزرگ ترم که به شدت 

مرا زیر نظر داشت وارد فضای مجازی 

شدم و به پرسه زنی در شبکه های 

اجتماعی پرداختم. در همین روزها 

آشنا  چرب زبانی  جوان  با  که  بود 

شدم. عابد که اهل لرستان بود ادعا 

 می کرد منزل و خودروی شخصی دارد 

و در تهران مشغول کار است بدین 

ترتیب پیامک بازی و گفت وگوهای 

تلفنی بین من و عابد به جایی رسید که 

دیگر به او دل باختم و به قول معروف 

عاشق شدم اما یک روز برادرم متوجه 

ماجرا شد و به شدت کتکم زد از آن 

روزبه بعد برادرم مرا زیر نظر گرفته 

بود و حتی اجازه استفاده از گوشی 

را هم نمی داد اما من بازهم به طور 

پنهانی و با گوشی های دیگری با 

عابد تماس می گرفتم و از او خواستم 

تا به خواستگاری ام بیاید و من هم 

به این ترتیب از چنگ برادرم رها شوم.

خلاصه مدتی بعد عابد فقط با یک زن 

که مادرش بود به خواستگاری ام آمد 

این در حالی بود که خانواده ام به علت 

این ارتباط تلفنی مرا دختری هرزه و 

لاابالی می دانستند و بدون آن که 

درباره عابد و خانواده اش تحقیق کنند 

یا حداقل شرط و شروطی برای این 

ازدواج بگذارند بی تامل پاسخ مثبت 

دادند و مرا به عقد او درآوردند اما هنوز 

۲ ماه از برگزاری مراسم عقدکنان 

سپری نشده بود که فهمیدم عابد 

قرص های خاصی مصرف می کند و 

بعد از مصرف آن قرص ها بدون هیچ 

به شدت کتک می زد  مرا   بهانه ای 

در این شرایط خانواده ام برای حفظ 

آبروی خودشان جهیزیه مرا تهیه کردند 

و در حالی به خانه بخت فرستادند که 

در رفتارهای خشن عابد هیچ تغییری 

حاصل نشد و او همواره با توهین های 

زشت مرا زیر مشت و لگد می گرفت. 

این در حالی بود که تازه فهمیدم همه 

حرف هایی که همرم قبل از ازدواج 

به من گفته بود، دروغ است و او نه تنها 

خودرو و خانه ندارد بلکه جوانی بیکار 

و بیمار است که باید حتما داروهایش 

را سرساعت مصرف کند در غیر این 

صورت به هم می ریزد و به کسی رحم 

نمی کند. حالا هم غیرت برادرم اجازه 

نمی دهد تا من به خانه پدرم بازگردم 

و تهدیدم می کند که اگر آبروی آن ها 

را برم با کتک های او روبه رو خواهم 

شد. حالا مانده ام با این اشتباهی 

که آینده ام را به تباهی کشید چگونه 

برخورد کنم و ...

بنابراین گزارش؛ با صدور دستوری 

یعقوبی  جواد  سرگرد  سوی  از 

)رییس کلانتری طرسی شمالی( 

 رسیدگی کارشناس به این پرونده

  در دایره مشاوره و مددکاری اجتماعی

 آغازشده است.

فرار از کتک های همسر دیوانه 

شوهر بیمار و برادر غیرتی بلای جان عروس 15 ساله

شوهر عاشق پیشه دست به دامن پلیس شد !

رفیق ناباب دشمن زندگی مرد نانوا
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 قدردان 36 سال همراهی با ملل 
برای خدمت به مردم

تکتمصابریمقدمتهرانی

مدیر عامل موسسه اعتباری ملل در پیامی 3۶ سالگی تاسیس 

ملل را به سهامداران،سپرده گذاران و همراهان و همکاران موسسه 

تریک گفت.

در این پیام آمده است:

امروز و در آستانه نگارش این دلنوشته، قطار حرکت موسسه اعتباری 

ملل به سمت توسعه و تعالی به لطف خداوند سبحان سرعت بیشتری 

به خود گرفته است و تا رسیدن به نقطه تعالی و استمرار موفقیت با 

همین سرعت ادامه خواهد یافت ان شاالله. همه ی این تلاش و همیت 

به عشق، ارادت و عهدی است که از همان روز نخست با خود و خدای 

خود و شما سروران هموطن و سهامداران عزیزمان بستیم تا همه ساله 

و در شب میلاد امام حسن عسکری )ع( این مسیر و سختی هایی را 

که در کنار هم گذراندیم، یادآور شویم که چگونه قدم به قدم این راه 

را به اذن پروردگار مهربان ریل گذاری کردیم تا اکنون که با شتاب 

در مسیر پیشرفت حرکت می کنیم همه ما و شما بر این باوریم که 

باید بیشتر از قبل قدردان این هم افزایی و در کنار هم بودن باشیم.

ایستگاه سی و ششم، اکنون مللی را در خود می بیند که به بلوغی 

نسبی رسیده است و در همه حوزه ها حرفی برای گفتن دارد و این 

تنها آغاز راه است؛ آغاز راهی که با لطف اباالحجه )ع(  باهم آن را 

شروع کردیم و باهم ادامه خواهیم داد تا درراه خدمت به هموطنان 

عزیزمان و اعتلای نام کشور پرافتخارمان ایران، سهمی به سزا ایفا 

کنیم. تا شاید مارا نیز جزء جهادگران عرصه اقتصادی به شمار آورند 

و به عنوان سربازان حرت باری تعالی و امام خامنه ای عزیز حفظه 

الله در جنگ اقتصادی تا پای جان ادای دین کرده و در این جنگ 

نابرابر میدان داری کنیم. ان شاالله. 

و رحمت  نور  و سراسر  با سرسعادت  میلاد  فرارسیدن   اینجانب 

امام حسن عسکری)ع( و سالروز تاسیس موسسه اعتباری ملل را 

به پیشگاه مردم شریف ایران ، سهامداران ارزشمند و همکارانم در 

خانواده بزرگ ملل صمیمانه تریک و تهنیت عرض می نمایم و از درگاه 

باری تعالی عزت نفس، حسن عاقبت و سربلندی همه، علی الخصوص 

ملت مقتدر و بزرگ ایران در اقصی نقاط این سرزمین آرزومندم.

 و العاقبه للمتقین

 سید امین جوادی

مدیرعامل موسسه اعتباری ملل

 موسسه اعتباری ملل 20۸ نفر
 را به خانه بخت فرستاد

موسسه اعتباری ملل در راستای حمایت از زوج های جوان در مهرماه 

نسبت به اعطای وام قرض الحسنه ازدواج به ۲۰8 نفر اقدام نمود.

به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: این موسسه به منظور 

تسهیل امر ازدواج و تشکیل خانواده تعداد ۲۰8 فقره وام قرض الحسنه 

ازدواج به مبلغ ۴۰۰/۲۷۴ میلیون ریال در مهرماه پرداخت نمود.

این گزارش می افزاید: متقاضیان محترم می توانند پس از ثبت نام در 

سایت بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران یکی از شعب موسسه 

اعتباری ملل را برای دریافت وام قرض الحسنه ازدواج انتخاب نمایند.

گفتنی است در حال حاضر تعداد ۷۴۷ نفر در انتظار دریافت وام 

قرض الحسنه می باشند.

استاندار خراسان رضوی گفت: با توجه 

به اشباع حضور صنایع در منطقه غرب 

شهر مشهد، توجه و گسترش صنایع در 

منطقه شرق مشهد دارای اولویت است.

 یعقوبعلی نظری در بازدید از شهرک صنعتی 

چرمشهر و تصفیه خانه فاضلاب صنعتی 

این شهرک در جاده مشهد -سرخس اظهار 

داشت: با توجه به عقب ماندگی های 

بسیار از گذشته لازم است تا صنایع 

مستقر در شهرک های صنعتی در تهیه 

زیرساخت های لازم با دولت مشارکت 

داشته باشند زیرا سود این همکاری، 

عاید خود صنایع خواهد شد.

تصفیه خانه های  وجود  افزود:  وی 

فاضلاب در اطراف شهر مشهد سبب 

بازچرخانی آب و حفظ محیط زیست 

آب  آلودگی  میزان  کاهش  کنار  در 

می شود. از سوی دیگر امیدواریم معضل، 

 مرتبط با کشف رود تا ۲ سال آینده حل

 شود.

استاندار خراسان رضوی تصریح کرد: نقاط 

حادثه خیز مسیر جاده ای تا این شهرک 

باید ایمن سازی شود ولی درعین حال 

با توجه به عقب ماندگی ترمیم روکش 

آسفالت در بسیاری از مسیرهای مهم 

جاده ای استان خراسان رضوی، باید 

بر اساس منابع موجود و به بهترین وجه 

ممکن، توسعه و ایمن سازی جاده ای در 

خراسان رضوی، باید برنامه ریزی شود.

نظری بیان کرد: با توجه به اشباع حضور 

صنایع در منطقه غرب شهر مشهد، توجه 

و گسترش صنایع در منطقه شرق مشهد 

دارای اولویت است.

تصفیه خانه فاضلاب شهرک صنعتی 

چرمشهر از سال ۱3۷۰ و باهدف تجمع 

صنایع آلاینده این صنعت احداث شد. 

طرح توسعه این تصفیه خانه آب که از 

سال ۱39۶ آغازشده است در مرحله 

8۵ درصدی خود قرارگرفته و تا انتهای 

سال جاری به بهره برداری خواهد رسید. 

این طرح نسبت به سایر تصفیه خانه های 

فاضلاب صنعتی کشور دارای ویژگی های 

منحصربه فردی است که امکان بازگشت 

9۰ درصد فاضلاب ورودی خود برای 

استفاده از آب در صنایع مستقر در شهرک 

چرمشهر را فراهم می آورد.

 گسترش صنایع مشهد در محور شرقی

افزایش نرخ کرایه خدمات انواع تاکسی های درون شهری 

از دیگر مصوبات شورا بود که بر اساس آن به طور 

میانگین ۱۰ درصد  افزایش نرخ اعمال می شود.

برنامه وبودجه  رییس کمسیون  علیزاده،  ابراهیم 

شورای شهر مشهد، در مورد این لایحه بیان کرد: 

قرار بود امسال نرخ کرایه تاکسی ها حدود 3۵ درصد 

افزایش پیدا کند. ۲۵ درصد ابتدای سال انجام شد 

و ده درصد دیگر قرار بود از نیمه دوم انجام شود که 

الان هم باکمی تاخیر انجام می شود. 

فرهمندی، رییس کمیسون عمران، حمل ونقل و 

 ترافیک شورای شهر مشهد نیز دراین باره گفت: 

در ابتدای سال برآوردی که برای افزایش کرایه داشتیم 

3۵ درصد بود که در شورای حل اختلاف ۲۵ درصد 

تصویب شد و در همان جلسه  عنوان شد که افزایش 

بقیه کرایه نیز مورد تایید دوستان است و در لایحه ای 

جداگانه ارائه شود.وی ادامه داد: این افزایش دست 

پایین است و حداقل ها را تامین می کند. در تاکسیرانی 

هیچ رایانه یا کمکی از جانب شهرداری و دولت به 

تاکسیران ها ارائه نمی شود. مجموع درآمد و هزینه ها 

باید با یکدیگر متناسب باشد.حداکثر افزایش نرخ 

کرایه خطوط  ۱3 درصد و میانگین کل افزایش ها 

۱۰ درصد است.مهدی ناصحی، عضو شورای شهر 

مشهد در تذکری در خصوص این لایحه بیان کرد: 

سالی یک بار باید افزایش نرخ رقم بخورد. این موضوع 

تبعات زیادی به شهر تحمیل می کند. این خوب نیست 

که اول سال ۲۵ درصد وسط سال ۱۰درصد نرخ را 

افزایش دهیم. این یه ضرر مردم و تاکسیرانی است. 

احمد محبی، مدیرعامل تاکسیرانی شهرداری مشهد  

در این خصوص گفت: افزایشی که امروز اتفاق می افتد  

مربوط به امسال است. برای سال آینده در ماه های 

انتهایی سال لایحه تقدیم خواهیم کرد. 

عبدالله ارجائی، شهردار مشهد در مورد این لایحه 

درصد   ۵۷ کارگران  حقوق  میانگین  کرد:  بیان 

 افزایش پیداکرده است  و ۱۲ هزار تاکسیران افزایش

  ۲۵ درصدی در نرخ کرایه ها داشته اند. چرا بین این .

دو گروه باید تفاوت باشد؟ نرخ کرایه تاکسی باید همان 

ابتدای سال حداقل 3۵ درصد افزایش می یافت.

با نگاهی دقیق به تحولات داخلی و خارجی متوجه 

می شویم که کشور ما با چالش ها، تهدیدها و ظرفیت ها 

و فرصت های زیادی مواجه است که عبور از چالش ها 

مواجهه با چالش ها و بهره مندی اصولی از ظرفیت ها 

و فرصت ها، همه نیازمند یک تعقل جمعی و مدیریت 

هوشمند و راهردی است.

ظرفیت ها وجود  علی رغم  ما  کشور   ازیک طرف، 

 و توانمندی ها، در برخی زمینه ها، ازجمله معیشتی 

و فرهنگی دچار نوسان و چالش شده است، از طرف 

دیگر با نگاه به تحولات منطقه و جهان می بینیم که نظم 

جدیدی در حال شکل گیری است که نقش آفرینی 

کشور ما در کسب جایگاه آینده و تاثیرگذاری بر 

معادلات آینده، یک ضرورت و باید حتمی است.

این نقش آفرینی در صورتی موثر قرار خواهد گرفت 

که ما مولفه های قدرت داخلی و سرمایه مردمی را 

همچنان حفظ و بازتعریف کنیم.

ملت بزرگ ایران صاحب تمدن و فرهنگ کهن است 

که از دیرباز موثر در افکار و معادلات بوده، بعد از 

پیروزی انقلاب اسلامی و تشکیل جبهه بزرگ مقاومت 

اسلامی، قطعا در صورت ایفای نقش و بازآفرینی مولفه 

های قدرت، خواهد توانست حرف نو و گیرایی را در 

سطح جهانی داشته باشد و آن هم دعوت ملت ها 

به کرامت انسانی و احیای ارزش های الهی است.

منتها وقتی می تواند این پرچمداری را داشته باشد 

که خود در داخل به این آرمان ها در حد توان جامعه 

عمل پوشیده باشد.

راهکارهایی برای عبور از چالش های فعلی در کشور:

آنچه ایران امروز با آن مواجه است، لزوم اصلاحات در 

چارچوب اصول است نه تغییرات ماهیتی و شکلی...

ازجمله؛

-بازنگری در ماموریت برخی نهادهای فرهنگی،)خیلی 

از نهادهای عریض و طویل آموزشی و تربیتی و فرهنگی 

کشور ما، بعد از گذشت چهل سال و بیشتر از تاسیس 

شان، باید موردبازنگری عملکردی قرار گیرند، اگر 

لازم باشد کوچک سازی، ماموریت ها هدفمند و 

به روزرسانی شوند و اگر بودونبودشان فرقی ندارد  

حذف شوند و بودجه آن ها صرف امور مهم تر و موردنیاز 

جامعه ازجمله معیشتی و مسکونی مردم گردد!(.

- زبان ارتباط با مردم به ویژه نسل جوان و نوجوان باید 

از زبان دستوری، به گفتمان دوطرفه مبدل شود، 

کرامت انسانی و فطری جامعه که از مبانی اسلامی 

و ملی ماست، و بزرگ ترین سرمایه ما برای نظم نوین 

جهانی و کسب جایگاه در معادلات آینده است، ابتدا 

باید در جامعه خود ما عملی و دیده شود!

انقلاب اسلامی برای بسط این شعارها و حذف نگاه از 

بالا به پایین و خوی کاخ نشینی و تکرگرانه مسوولین 

با مردم شکل گرفته و ضرورت دارد این مهم تحقق 

عینی تری در جامعه یابد!

- قدرت امروز و فردای جهان را چند  چیز تعیین می کند:

 حرف نو و منطق قوی، ابزار و رسانه قوی، تولید 

و عرضه محتوای رسانه ای به روز و متناسب با ذائقه 

مخاطب داخلی و بین المللی، و نهایتا عینیت یابی 

مدعا با عمل درواقع...

اگر این امور را هم زمان باهم پیگیری و اجرا کردیم  

هم مخاطب داخل را مدیریت می کنیم هم مخاطب 

جهانی را ...

- اهم و مهم کردن امور نیز ازجمله راهردهایی است 

 که اغلب اوقات در کشور ما پدیده ای گم شده است 

و باید به آن توجه کنیم ببینیم اولویت امروز ما چیست؟ 

اولویت دیروز هرچه بود، ممکن است اولویت امروز ما 

نباشد و نباید ما درگذشته هرچند خوب، غرق شویم 

و از اولویت های امروزمان جا بمانیم.

شورای شهر بازهم کرایه تاکسی در مشهد را گران کرد

ایران؛ چالش ها و فرصت های پیش رو

  خبر

سید جواد غفوریان حیدری
دانشجوی دکتری شهرسازی
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